
ســـازمان منابـــع طبیعـــی و آبخیـــزداری 
یـــک میلیـــارد  ح کاشـــت  کشـــور طـــر
درخت را در دســـت اجرا دارد و در هفته 
جاری)هفته منابع طبیعـــی( آن را کلید 
می زنـــد. منتقـــدان طرح کم نیســـتند. 
آنهـــا وضعیـــت اعتباری ســـازمان منابع 
طبیعـــی و وضعیـــت آبی کشـــور را یادآور 
می شـــوند و می گوینـــد طرح ناشـــدنی 
اســـت. »عباســـعلی نوبخت«، مدیرکل 
ســـازمان منابـــع طبیعـــی و آبخیـــزداری 
کشـــور اعتبار مورد نیاز طـــرح را 18 هزار 
میلیـــارد تومـــان اعـــام می کنـــد و بـــه 
»ایران« می گویـــد کـــه وزارت نیرو گفته 
اســـت که منابع طبیعـــی می تواند برای 
اجرای این طـــرح، از منابع آبی 146 هزار 
رودخانه جاری اســـتفاده کند. با او طرح 
چهار ساله کاشت یک میلیارد درخت را 

به بحـــث و گفت وگو گذاشـــتیم.
انتقادات زیادی به طرح کاشت 

یک میلیارد درخت وارد است، به 
طور کلی آیا معتقدید که این طرح 

قابلیت اجرایی دارد؟
بله. انتقادات زیادی شـــنیده می شود. 
برخـــی از انتقـــادات منصفانـــه اســـت؛ 
برخـــی دیگر نیز ناشـــی از عـــدم اطاع 
کافی عزیزانی اســـت که شـــاید دلشان 
برای این مملکت می ســـوزد. به عنوان 
مثـــال شـــهرداری تهران تشـــخیص داد 
که جلوی ســـازمان منابـــع طبیعی یک 
دوربرگردان به صـــورت پل نصب کند. 
بـــه واســـطه ایـــن تصمیـــم، بخشـــی از 
پوشـــش درختی و درختچـــه ای جلوی 
ســـاختمان به مـــکان دیگـــری انتقال 
داده شـــد. در نتیجه ایـــن اقدام، برخی 
از عزیزان نوشـــتند کـــه منابع طبیعی 
نتوانســـت جلوی ایـــن کار را بگیرد! اولاً 
کـــه مـــا در عرصه هـــای ملـــی، متولـــی 
پوشـــش گیاهـــی مملکـــت هســـتیم و 
متولی پوشـــش گیاهـــی در عرصه های 
غیر ملی نیســـتیم. اینجا نیز شهرداری 
ایـــن درختـــان و درختچه هـــا را انتقال 
داده، قطـــع نکـــرده اســـت امـــا همین 
اقدام تبدیل به یـــک نقد غیر منصفانه 
از منابع طبیعی کشـــور می شود. سنت 
کاشـــت نهال از مناســـبت های بسیار با 
ارزش در مکتـــب ایرانـــی ها اســـت و در 
ادیـــان مختلف پیرامونش سفارشـــات 
مختلفی شده است؛ سابقه درختکاری 
در ایران نیـــز مربوط به یـــک قرن و دو 
قرن گذشـــته نیســـت و این ســـابقه به 

دوران هخامنشـــی بـــاز می گردد.
 کسی در لزوم کاشت درخت و 
افزایش پوشش گیاهی شکی 

ندارد. اما به طور مثال شما 
می گویید مسئولیت حفاظت از 
بخشی از درختان را می خواهید 
به شهرداری بدهیم، اما درباره 

قطع درختان جلوی سازمان تحت 
مدیریت خودتان می گویید شهر 
در اختیار من نیست و قانون به 

من اجازه دخالت نمی دهد. بر این 
اساس چگونه می توان تضمین 

کرد که شهرداری نظارت را برعهده 
گرفته و آن را انجام دهد؟

مثـــال می زنـــم. در حـــال حاضـــر 126 
نهالســـتان بـــا ســـطحی حـــدود 2861 
هکتار در بخش معاونـــت امور جنگل 
ســـازمان منابـــع طبیعـــی و آبخیزداری 
وجـــود دارد. بعنوان مثال یک کشـــاورز 
کـــه تولیـــد کننـــده برنج اســـت یا یک 
باغدار که تولید کننده مرکبات است، 
تولیداتـــش را در اختیـــار هـــر کســـی 
کـــه نیـــاز دارد می گـــذارد. بـــر اســـاس 
مطالعـــات انجـــام شـــده، وســـعت 5 
منطقه رویشـــی مثل تورانی، زاگرسی، 
هیرکانـــی، ارســـبارانی و... در کشـــور 
حـــدود 135 میلیون هکتار اســـت؛ بر 
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از ایـــن تولیـــدات می توانـــد نهال هایی 
باشـــد کـــه در بخـــش زراعـــت چـــوب 
اســـتفاده می شـــود. در نهایـــت به این 
آمـــار هـــم کاری نداریـــم. آنچه مســـلم 
اســـت قرار اســـت یک تعداد نهال را در 
کشور تولید کنیم. کشورهای دیگر هم 
ایـــن کار را شـــروع کردند. پاکســـتان 10 
میلیارد اصله نهال را در دســـتور کار قرار 
داده اســـت که باید تا پایان ســـال 2022 
به پایان برســـاند. ترکیه تـــا الان چهار و 
نیم میلیارد اصله درخت کاشـــته است. 
عربستان کاشت 50 میلیارد اصله نهال 
را در دستور کارش دارد که 10 میلیارد آن 

در داخل کشـــور و...
یکی از دلایل تردید درباره 

موفقیت این طرح این است که 
سازمان منابع طبیعی هیچ آماری 

از نهالکاری های سال گذشته 
نمی دهد چقدر از آنها از بین رفته 

است؟ 
هیچ چیزی بهتر از این نیســـت که آنچه 
را در طبیعـــت وجـــود دارد ببینیم، همه 
اطاعات آن موجود است. چقدر نهال 
کاشـــته ایم و چقدر موفق بوده ایم. من 
در 7 اســـتان هیرکانـــی به نوعـــی مدیر 
بودم. الان آدمی کـــه یک روز در جنگل 
کار نکرده، ادعا دارد و طرح را زیر ســـؤال 
می بـــرد. مثـــاً 300 هکتـــار در منطقـــه 
کجور، جنگلکاری کردیم. هر 300 هکتار 
خشـــک شـــد. آن موقـــع مـــن مدیرکل 
اســـتان مازندران)منطقه شرق( بودم. 
ایـــن اتفـــاق در منطقه غـــرب مازندران 
افتـــاد. چون یک آدمی کـــه فکر می کرد 
رطوبـــت همه جای شـــمال بالا اســـت، 
آمـــد در منطقـــه ذخیـــره گاه زربیـــن در 
چالوس 300 هکتار کار کرد. شـــرایط آب 
و هوایـــی آنجا بـــه دلیل وجـــود جریان 
هوایی دالان های جـــاده کندوان، هراز، 
فیروزکـــوه و امامزاده گیان مدیترانه ای 
اســـت. آنجـــا  گونه هـــای ســـوزنی برگ 
کاشـــتند. چـــون فکـــر می کردنـــد این 
نهالکاری هـــا نیـــاز بـــه مراقبت نـــدارد، 
اعتبـــار آبیـــاری آن را در نظـــر نگرفتـــه 
بودنـــد، در آن مقطـــع خشـــک شـــد. 
بعـــد آمدنـــد چـــه کار کردنـــد؟ آمدنـــد 
آنجا را نـــوکاری )نهـــال کاری( کردند که 
نهالکاری هـــای مـــا برای ســـال های بعد 
نیـــاز به واکاری داشـــت. اما شـــما حتی 
می بینیـــد در تجدیـــد حیـــات طبیعـــی 
جنگل هـــا هـــم گاهـــی تجدیـــد حیات 
خـــوب اتفـــاق می افتـــد گاهی هـــم نه. 
همـــه مطالعات ما و اطاعات در ســـند 
پشـــتیبان وجـــود دارد. الان حدود یک 
میلیون و 490 هزار هکتار از جنگل های 
زاگرس آلودگـــی، بیماری و آفـــات دارد. 
تنهـــا راه نجـــات زاگـــرس و مملکت ما 
چیســـت ؟ تنهـــا راه نجات آن اســـت که 
وضعیـــت پوشـــش گیاهـــی مملکت را 
حفظ کنیم. همـــان چیزی که گفتم...

اتفاقاً یکی از پیشنهادهایی که داده 
می شود این است که بودجه ای 
که قرار است صرف کاشت یک 

میلیارد درخت شود، صرف درمان 
و حفاظت همین جنگل ها شود... 

مثلاً کشاورزان و دامداران را از 
جنگل بیرون بیاورید و برای آنها 

ایجاد شغل کنید.هرچند که 
سازمان در تمامی این سال ها در 

خروج دام ناموفق عمل کرده است.
بله، طرح خروج دام موفق نبود. شـــعار 
اصلی مـــا هـــم در این طـــرح حفاظت، 
احیـــا، توســـعه و ارتقـــای کمـــی و کیفی 
پوشـــش گیاهـــی اســـت. الان تنهـــا راه 
بـــرای نجـــات زاگـــرس چیســـت؟ تنهـــا 
راه نجـــات ایـــن اســـت که حتـــی بدون 
برنامه، بدون طرح و در بدترین شرایط 
هـــم که شـــده، بـــه افـــرادی کـــه در این 
دو میلیـــون هکتار کشـــت زیرآشـــکوب 
می کننـــد، نهـــال رایـــگان داده و بعد به 
آنها بگوییم شـــما این نهال هـــا را بکارید 
مـــا 5 یا 10 ســـال دیگر همه ایـــن نهال ها 
را از شـــما می خریـــم. البته ایـــن برنامه 
هنـــوز عملیاتی نشـــده اســـت. از طرفی 
می تـــوان بـــه آنها گفـــت که اگر بیشـــتر 
از ایـــن تعـــداد نهـــال کاشـــتید بـــاز هم 
مـــا از شـــما می خریـــم. دام هایتـــان را 
نیـــز می توانید به چـــرا ببریـــد. آن وقت 
دیگر آتش ســـوزی در زاگـــرس کمتر رخ 
می دهـــد. دامـــدار هـــم از دام هایـــش 
مراقبت کرده و آنها را از مصرف درختان 
دور می کند. چرا بایـــد این کار را بکنیم؟ 
چون زاگـــرس 40 درصد آب مـــا را تولید 
9 رودخانـــه  از  7 رودخانـــه  می کنـــد. 
بـــزرگ کشـــور در زاگرس جاری اســـت. 
دشـــت های خوزستان، اســـتان فارس، 
بوشـــهر و... نیازمند این جنگل اســـت. 
به اعتقـــاد بنده البـــرز و زاگرس همانند 
یک بومرنگ عمـــل می کنند؛ هر طوری 
کـــه بـــا آن برخورد کنیـــم، به مـــا جواب 
می دهنـــد. بنابراین باید بـــه خوبی آنها 
را مدیریـــت کنیـــم.. بنده دســـت تمام 
کســـانی که نقـــد می کنند را می بوســـم؛ 
چـــون معتقـــدم فرهنگ ســـازی و توجه 
بـــه کاشـــت جنـــگل در کشـــور رخ داده 
اســـت. در حـــال حاضر همه در کشـــور، 
منابـــع طبیعـــی را مشـــاهده کـــرده و به 
آن توجـــه می کنند. جلســـات مختلفی 
بـــا صاحبـــان صنایع برگـــزار کـــرده و با 
برخـــی از آنها به تفاهم رســـیدیم؛ حتی 
بـــا هلدینگ پتروشـــیمی خلیـــج فارس 
نیـــز برای پرداخت بخـــش قابل توجهی 
از اعتبـــارات مـــورد نیـــاز در ایـــن طـــرح 

به تفاهـــم رســـیدیم. اگر اشـــتباه نکنم 
هلدینـــگ  زیرمجموعـــه  شـــرکت   48
پتروشـــیمی خلیج فـــارس اســـت. ماه 
گذشـــته نشســـتی بـــا مســـئولان ایـــن 
شـــرکت داشـــتیم. بـــه آنها گفتیـــم ما 
عرصـــه را در اختیـــار شـــما می گذاریم؛ 
نهال رایـــگان هم می دهیم تـــا با کمک 
افراد بومی، بکارید. هزینه نگهداری اش 
را نیز شـــما بدهید. بین ایـــن نهال های 
کاشته شـــده نیز می توانند گل نرگس یا 
زعفـــران بکارند؛ به این ترتیـــب با ایجاد 
درآمدزایی، مردم توانمند شـــده و دیگر 
از روی نیـــاز به ســـمت تخریب طبیعت 

نخواهنـــد رفت. 

این طرح چقدر اعتبار می خواهد؟
 18 هـــزار میلیـــارد تومان اعتبـــار برای 
چهار ســـال نیازمند اســـت؛ هم کاشت 
و هم داشـــت. ســـال اول فقـــط تولید 
نهـــال اســـت. ســـال دوم نگهـــداری و 

تولید اســـت. سال ســـوم...
یعنی سالی بیش از چهار هزار 

میلیارد تومان اعتبار می خواهد. 
اعتبار سال آینده سازمان جنگل ها 
3 هزار و 533 میلیارد تومان است.

مـــا اســـم طـــرح را مردمی گذاشـــتیم، 
چـــون این طرح بـــا اعتبارات ســـازمان 
منابـــع طبیعـــی و آبخیـــزداری اجـــرا 

نمی شـــود.
این مردم چه کسانی هستند که 
می توانند 18 هزار میلیارد تومان 

اعتبار را تأمین کنند؟
ح مردمـــی کـــه می گوییـــم  ایـــن طـــر
بـــرای  یعنـــی غیـــر دولتـــی. مـــا الان 
نهالســـتان های خودمـــان از بخـــش 
خصوصی، صاحبـــان صنایع، صاحبان 
معـــدن و... حامـــی می گیریـــم. نه به 
این منظور که طبیعت را در اختیار آنها 
بگذاریم یا مثاً معـــدن را واگذار کنیم 
تـــا آنها به مـــا کمک کننـــد. این صنایع 
در ذیل مســـئولیت اجتماعی، تعهداتی 
دارند. به طـــور مثال صاحبـــان صنایع 
در خوزســـتان بـــر اســـاس مســـئولیت 
اجتماعی کـــه دارند بخشـــی از این کار 
را انجام دادنـــد. در اســـتان آذربایجان 
شـــرقی برخـــی از صنایـــع مثـــاً چهـــار 
دســـتگاه تراکتور هدیه دادند و بخشی 
ح را  از اعتبـــار مـــورد نیـــاز ایـــن طـــر
صاحبان صنایع این اســـتان پذیرفتند. 
یا مثاً شـــرکت طـــا و نیـــکل ایرانیان 
تقبل کرده دستگاهی که کیسه گلدانی 
را برای گلدان گیری ایـــن نهال ها تولید 
می کند به نهالســـتان ها هبه کند. فرد 
خیر دیگـــری هم پیدا شـــده و گفته که 
حاضر اســـت چندین دستگاه مورد نیاز 
بـــرای پر کـــردن کیســـه گلدانـــی هدیه 
بدهـــد. وقتی می گوییم طـــرح مردمی 
اســـت، این گونـــه تعبیـــر می شـــود که 
می خواهیم از مردم روســـتایی که توان 

مالـــی ضعیفـــی دارند، پـــول بگیریم.
 طرح برای به سرانجام رسیدن 

اعتبار می خواهد...
ببینیـــد یـــک تســـهیلگری دارد اتفـــاق 
می افتـــد. مشـــکلی کـــه در مملکت ما 
یـــا حداقل در ســـازمان منابـــع طبیعی 
وجود دارد، این اســـت که اطاع رسانی 
کافی نیســـت؛ بـــه همین دلیـــل برخی 
از عزیزانـــی که از ســـر دلســـوزی دلهره 
دارنـــد، می گوینـــد ایـــن طـــرح اجرایی 
نیســـت. الان در دفتـــر مهندســـی و 
مطالعـــات ســـازمان منابـــع طبیعـــی و 
آبخیزداری و مرکـــز جنگل های خارج از 
شمال و... آمدند و مشخص کردند که 
ما در چه میـــزان از عرصه هـــای منابع 
طبیعـــی می توانیـــم کار بکنیـــم. یعنی 
نهال های تولید شـــده را فقط در منابع 

طبیعـــی بکاریم.

این نهال ها کجا کاشته می شود؟
مـــا در حـــال آماده ســـازی یک ســـامانه 
هســـتیم. بخش قابـــل توجهـــی از آن 
آماده شـــده است. هر کســـی که در هر 
جایی درختی مـــی کارد، می تواند بیاید 
و در ایـــن ســـایت آدرس و تصویـــر نهال 
را منتشـــر کند. ممکن اســـت در ابتدا 
ناقص باشـــد اما قطعـــاً تکمیل خواهد 
تشـــکل های  ظرفیت هـــای  از  شـــد. 
مردم نهـــاد شهرســـتان های مختلـــف 
بـــرای نظـــارت و راســـتی آزمایی  نیـــز 
اســـتفاده می کنیـــم.  فردی نقـــد کرده 
که شـــما کـــه در ســـال تنهـــا می توانید 
25 میلیـــون نهـــال تولیـــد کنیـــد، 250 
میلیون نهـــال را از کجـــا می آورید! این 
طـــرح تـــازه شـــروع شـــده و در حـــال 
حاضـــر 45 میلیـــون نهـــال تولیـــدی 
وجـــود دارد، در حالـــی کـــه طـــرح تازه 
در هفتـــه منابـــع طبیعی)هفته جاری( 
کلیـــد می خـــورد. مـــا بـــا دهیاری هـــاو 
شـــهرداری ها تفاهمنامه امضـــا کردیم. 
مثاً اگـــر روســـتایی 5 کیلومتـــر جاده 
اصلی داشـــته باشـــد می تواند دو طرف 
و حاشـــیه آن 10 ردیـــف نهال بـــکارد. آن 
زمان متولی چه کســـی می شـــود؟ راه و 

شهرســـازی یا همـــان دهیار.
 آن دهیار واقعاً اعتبار مالی دو سال 
نگهداشت درختان را تقبل می کند؟

این اســـاس ما می دانیم که برای احیا، 
غنی سازی و توســـعه اراضی جنگلی چه 
میـــزان نهـــال نیـــاز داریـــم و همچنین 
چه میـــزان نهال بـــرای ارتقـــای کمی و 
کیفی پوشـــش گیاهی مراتع خودمان؛ 
که البته بـــرای ارتقای پوشـــش گیاهی 
مراتـــع، آمـــارش در یک میلیـــارد نهال 
محاسبه نمی شـــود. ولی برای مقابله با 
بیابان زایی و فعالیت هـــای بیولوژیکی، 
گونه هـــای درختی و درختچـــه ای تولید 
کـــرده و در عرصـــه مرتعـــی می کاریـــم. 
ســـازمان منابـــع طبیعـــی و آبخیزداری 
کشـــور تاکنـــون در حـــدود دو میلیون 
هکتار عرصه های بیابانی را   درختکاری 
و درختچـــه کاری کـــرده و ایـــن روند نیز 
همچنـــان تـــداوم دارد.از ســـویی دیگر 
مـــا در کشـــوری زندگـــی می کنیـــم کـــه 
مـــواد اولیـــه و ثانویه بســـیاری از صنایع 
و کارخانه هـــا را مـــواد چوبـــی تشـــکیل 
می دهـــد؛ به طـــور مثال بـــرای تکمیل 
ظرفیـــت تولیدی کارخانه هـــای موجود 
در کشـــور حدود 5 و نیـــم میلیون متر 
مکعـــب چوب نیاز اســـت. اگـــر با تمام 
ظرفیـــت کار کنند، حـــدود 9 و نیم تا 10 
میلیون متر مکعب چوب نیاز خواهند 
داشت؛ از طرفی، در حال حاضر میزان 
واردات چوب به دلایلی نظیر جلوگیری 
از ورود آفات و بیماری ها برای پوشـــش 

گیاهی در کشـــور محدودیـــت  دارد.
ولی آقای نوبخت وظیفه سازمان 

جنگل ها تهیه چوب صنایع نیست.
نه وظیفه ســـازمان نیســـت اما ما برای 
اینکه از قاچـــاق چوب جلوگیری کنیم، 
بخشـــی از نهال هـــای مـــورد نیـــاز برای 
صنایـــع را تأمیـــن می کنیـــم. به همین 
دلیـــل از یک میلیـــارد درختی کـــه قرار 
اســـت تولید کنیم، هدف گذاری کردیم 
بخشـــی از آن برای تأمین چوب کاشته 
شـــود. بخشـــی از آن هم به احیا و غنی 
ســـازی جنگل های شمال، زاگرس و... 

برمی گردد.
نگفتید چه تضمینی وجود دارد که 
شهرداری برنامه های شما را انجام 

بدهد؟
اجـــازه بدهید با ادبیات یک کارشـــناس 
صحبـــت کنـــم نـــه رئیـــس ســـازمان 
منابـــع طبیعـــی. مملکـــت ما نیـــاز به 
کاشـــت ایـــن درختـــان دارد. زمانی که 
در لرســـتان از الیگـــودرز بـــه ســـمت 
خرم آبـــاد یا دورود حرکـــت می کنید، یا 
از ســـمت ســـلماس به ارومیه می روید 
یا از ســـمت فیروزکوه به ســـمت تهران 
می آییـــد روی دامنه هـــای آن گالی هـــا 
)فرســـایش خاک( را می بینیـــد. حتماً 
بـــه فکـــر می رویـــد که مـــا باید چـــه کار 
کنیم؟ از ســـوی دیگـــر آبراهه داری های 
انجـــام شـــده توســـط منابـــع طبیعی، 
نشان داده که خســـارت سیل در زمان 
بارندگی کم شده اســـت. البته سازمان 
شاید در بخش بیولوژیک و بیومکانیک 
بـــه اهـــداف خـــود نرســـیده باشـــد. به 
همین دلیل ما به این نتیجه رســـیدیم 
کـــه بیاییـــم ســـازمان منابـــع طبیعی و 
آبخیـــزداری کشـــور را از آن حالت بنگاه 
بـــودن، که بیشـــتر بـــه چشـــم زمین و 
معـــدن دیده می شـــود، خـــارج کنیم. 
بعـــد از آن گفتیـــم بایـــد یـــک مدیریت 
هوشـــمند مردمـــی محـــور و یکپارچـــه 
منابع طبیعـــی بوجود بیایـــد، بنابراین 
یک برنامـــه راهبـــردی 5 ســـاله )1406-

1402( نوشـــتیم . این برنامه هنوز کامل 
و رونمایی نشـــده اســـت. از سوی دیگر 
از افراد متخصص در دانشگاه ها، مرکز 
تحقیقـــات جنـــگل هـــا و مراتع کشـــور 
و... خواســـتیم تـــا در ســـال 1402 یک 
برنامه با افق 2050 برای ســـازمان منابع 
طبیعی بنویســـند. در حـــال حاضر 125 
میلیون هکتـــار از اراضی منابع طبیعی 
کشـــور دچار فرسایش آبی است. در 20 
میلیون هکتار از این وســـعت عملیات 
آبخیـــزداری انجـــام گرفتـــه اســـت. اگر 
بخواهیـــم هرســـال در یـــک میلیـــون 
هکتـــار از آن عملیـــات آبخیـــزداری و 

آبخـــوان داری انجـــام بدهیـــم، چیزی 
نزدیـــک بـــه 90 ســـال طول می کشـــد. 
یـــک برنامـــه  10 ســـاله هـــم در قالـــب 
برنامـــه هفتـــم و هشـــتم نوشـــتیم تـــا 
در طـــول یـــک دهـــه تمـــام 90 میلیون 
هکتار آن را آبخیـــزداری کنیم. از طرف 
دیگـــر دیدیـــم اگـــر اعتبـــاری تخصیص 
نیابـــد وضـــع بـــه همیـــن منـــوال باقی 
می مانـــد. بنابراین مجلـــس یک اعتبار 
300 میلیـــون یورویـــی را بـــرای اتمـــام 
مطالعـــات و انجام آبخیـــزداری تصویب 
کرد. این اعتبار را باید از محل صندوق 

توســـعه دریافت کنیم.
یعنی بخشی از این یک میلیارد درخت 

را در این طرح اجرایی می کنید؟
نه. ما بیـــش از 80 میلیون هکتار مرتع 
داریم. شـــاید برای افرادی که تخصص 
نداشته باشـــند تبدیل مراتع درجه یک 
بـــه دو، تبدیـــل از درجه دو به ســـه و از 
ســـه به بیابان قابل تشـــخیص نباشد. 
در صورتی که پوشـــش مرتعی به اندازه 
پوشـــش جنگلی مهـــم اســـت. الان در 
ح در حـــال غنی ســـازی 50  یـــک طـــر
میلیون هکتار مرتع هســـتیم. سرعت 
پدیـــده بیابان زایـــی در مملکـــت مـــا 
بیشـــتر از ســـرعت مقابله کردن با این 
پدیده  اســـت. ما در ســـال حـــدود یک 
میلیون هکتـــار بیابان زایـــی داریم  اما 
بـــا توجه به شـــرایط مختلـــف از جمله 
میـــزان اعتبـــاری کـــه داریم، تنهـــا 300 
هکتار در ســـال بیابان زدایی می شود.  

منتقدان طرح یک میلیارد هم 
می گویند زمان و میزان اعتباری 

واقعی که اجازه بدهد، طرح اجرایی 
شود! وجود ندارد.

اســـتنباط من از ادبیـــات حضرت عالی 
این اســـت که شـــما تصـــور می کنید که 

ســـازمان اصاً کاری نمی کند.
اصلاً بحث این نیست...

ابـــاغ و اصاح طرح مرتعـــداری و تهیه 
نظام نامه مردمی ســـازی منابع طبیعی 
را هـــم انجـــام دادیـــم. این طـــرح هم 
طـــرح مردمـــی کاشـــت یـــک میلیـــارد 

درخت اســـت.
 می دانید طرح های مشارکتی 

مردمی زمانی موفق می شود که  
جوامع بومی و مردمی حتماً نفع 

اقتصادی بخواهند ببرند
می خواســتم به همین جا برســم. 
ح مردمــی جنبه هــای  ایــن طــر
متفاوتی دارد. الان پیرامون همین 
طرح مــا یک ســری مطالعاتی در 5 
منطقه رویشــی انجام دادیم.  مثل 
همین مباحث مربوط به مدیریت 
پایدار منابع طبیعی شــمال کشــور 
ح  ح تنفــس یــا طــر بــه اســم طــر
جایگزیــن کــه عــده ای جلــوی آن 
ح در 104  را گرفتنــد. در ایــن طــر
حوزه آبخیز کشــور مطالعات کاملی 
انجام شــده اســت. ما در مدیریت 
عرصه هــای منابــع طبیعــی بایــد 
ســه فاکتــور مســائل اکولوژیــک، 
اجتماعــی و اقتصــادی را در نظــر 
بگیریــم. الان تمام این مســائل در 
طــرح مدیریــت پایــدار هیرکانــی ، 
لحاظ می شــود. بــرای مدیریت کل 
عرصه هــای منابع طبیعــی نیازمند 

توانمندســازی مردم هســتیم.
شما در طرح جنگلکاری، در برخی 
از نهالستان ها برای جوامع محلی 

بویژه زنان ایجاد اشتغال کردید. 
همین مسأله هم باعث شد ما در 

ایلام، مهران و خوزستان طرح های 
موفقی داشته باشیم، چون بخش 

اقتصادی و سهم مردمی هرچند 
بسیار اندک، دیده شده است. آیا 
قرار است در این طرح هم ما برای 

بخشی از مردم بومی و روستایی 
ایجاد شغل کنیم و آنها حواسشان 

به درخت ها باشد یا نه بر اساس آن 
چیزی که شنیده می شود قرار است 

مردم بیایند نهال بگیرند، ببرند، 
بکارند و مواظب کنند.

ببینید اصـــاً این طور نیســـت، ما یک 
ســـند پشـــتیبان طرح داریم. این سند 
را در اختیـــار صاحب نظرانی مثل مرکز 
تحقیقـــات جنـــگل گذاشـــتیم تـــا آنها 
نظرات تکمیلـــی خودشـــان را بدهند. 
در مباحـــث مردمی ســـازی تأمیـــن نیاز 
زراعـــت چوب، بخشـــی از درختکاری را 
صاحبـــان صنایـــع انجـــام می دهند اما 
در اراضـــی کشـــاورزی مدیریـــت با خود 
مردم اســـت. این طرح ســـرانه جنگل 
را در کشـــور افزایش می دهـــد. ما همه 
ایـــن درختان را قرار نیســـت در مناطق 
جنگلـــی بکاریـــم. کاشـــت درخـــت در 
اراضی حاشـــیه ای اطـــراف جاده ها هم 
در برنامـــه قـــرار دارد. کاشـــت درخـــت 
در اطـــراف جاده هایـــی چـــون دشـــت 
عباس خوزســـتان یا ایـــام موفق بود. 
یـــا مـــا در ایجـــاد بادشـــکن در 10 هـــزار 
هکتـــار از اراضی  در زابل در سیســـتان 
و بلوچســـتان موفـــق بودیـــم. البته در 
برخی طرح ها مثل طـــرح حرم تا حرم 
در مســـیر تهران تا قم موفـــق نبودیم و 

درخت ها خشـــک شـــد.
به گفته کارشناسان منتقد، بیشتر 

نهالستان ها تعطیل است و در 
نهایت ما می توانیم در سال 25 
میلیون اصله نهال تولید کنیم. 
در این برنامه قرار است سالانه 

250 میلیون اصله تولید کنید، این 
مابه تفاوت را چطور تأمین می کنید؟

ببینیـــد ایـــن یـــک نظـــر اســـت. نظـــر 
محترمـــی اســـت. برای صحت ســـنجی 
آمار از دفتـــر آموزش و ترویج ســـازمان 
و تمـــام مدیران اســـتانی خواســـتیم تا 
بـــه تمـــام ســـازمان های مردم نهـــاد در 
شـــهرهایی کـــه نهالســـتان داریم یک 
ابـــاغ بزننـــد و از آنهـــا بخواهنـــد ناظر 

مدیـــران ما در ایـــن طرح باشـــند.
پس این 126 نهالستان دارند 

فعالیت می کنند؟
عـــرض می کنـــم. بخش قابـــل توجهی 
توانســـتیم  را  نهالســـتان ها  ایـــن  از 
تجهیـــز کنیـــم و در حـــال تجهیزکردن 
باقـــی آنهـــا هـــم هســـتیم. آدرس تمام 
نهالســـتان های مـــا مشـــخص اســـت. 
هرکســـی کـــه بخواهـــد راســـت آزمایی 

بکنـــد، بـــرود و ببیند.
 هیچ نهالستانی تعطیل نیست؟

ممکن اســـت از ایـــن 126 نهالســـتان ، 
نهالســـتانی هم تجهیز نشـــده باشـــد. 
چـــرا اصـــاً یـــک دفعـــه نیامدیـــم بـــه 
عنوان مثال بگوییـــم 500 میلیون اصله 
می کاریم، از 250 میلیون نهال شـــروع 

. یم کرد
 ما الان ظرفیت تولید 250 میلیون 

نهال را در سال داریم؟
ظرفیت تولید نهال در نهالســـتان های 
ســـازمان بیشـــتر از این عدد اســـت. ما 
آمار نهالســـتان های بخـــش خصوصی 
در شـــهرهای مختلف را هـــم گرفتیم. 
آمارگیری از نهالســـتان هـــم در جریان 
اســـت و از آنها خواسته ایم میزان تولید 
نهالشان را اعام کنند. نهالستان های 
خصوصـــی حـــدود 120 میلیـــون اصلـــه 
نهال تولیـــد می کننـــد. البته ایـــن 120 
میلیـــون اصله هـــم نهال مثمر اســـت 

هم نهال جنگلـــی مثمر.
درختان باغی جنگل محسوب 

نمی شوند...
از  بدهـــم؟!  توضیـــح  اجـــازه  دهیـــد 
خودشـــان ســـؤال کردیم چقدر از این 
میـــزان نهالی که تولید شـــده، قابلیت 
انتقال بـــه بخـــش مثاً زراعـــت چوب 
مـــا دارد. چون اصـــولاً آنهـــا نهال هایی 
که مـــا برای احیـــا و غنی ســـازی جنگل 
می خواهیـــم تولیـــد نمی کننـــد، چون 
بـــرای آنهـــا نمی صرفـــد، هرچنـــد الان 
برخـــی از گونه های جنگلی مثل درخت 
انجیلی که پاییز قشـــنگی دارد در فضای 
شـــهری کاشـــته می شـــود. این گونه ها 
در برخـــی از نهالســـتان ها هســـت ولی 
تعدادش آنقدر نیســـت که ما بخواهیم 
بـــه حســـاب بیاوریم. حـــدود 30 درصد 

عباسعلی نوبخت 
می گوید: سازمان 
منابع طبیعی قرار 

نیست سهمی 
از هزینه 18 هزار 

میلیارد تومانی 
کاشت یک میلیارد 

درخت را بپردازد. 
این سازمان به 
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صنایع و خیرین 
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دهیار برای ایـــن کار پول کافـــی ندارد؛ 
اما اگر بترســـیم و شـــروع نکنیم، هیچ 
اتفاقـــی در مملکـــت نمی افتد.بعـــد 
از کاشـــت در دو طـــرف، می تواننـــد از 
ردیـــف  دوم بـــه بعـــد گونه هـــای مورد 
بکارنـــد؛  را  مصـــرف صنایـــع چـــوب 
اقدامی کـــه به درآمدزایی منجر شـــده 
و قاچـــاق در عرصه هـــای جنگلـــی را 
کمتر خواهد کـــرد. بـــا هال احمر نیز 
تفاهم کردیم؛ بخش جوانان ســـازمان 
هال احمر پیرامـــون تغییرات اقلیمی 
مطالعـــه می کند. آنهـــا در بســـیاری از 
شـــرکت  بین المللـــی  همایش هـــای 
می کننـــد. وقتـــی بـــا آنهـــا صحبـــت 
کردیم متوجه شـــدیم که اطاعاتشان 
می توانـــد بـــه ما کمـــک کند. بـــه طور 
مثـــال آنهـــا به مـــا گفتنـــد که اگـــر در 
صدمین ســـال شـــکل گیری ســـازمان 
هـــال احمـــر، 100 هـــزار اصلـــه نهـــال 
بـــه آنهـــا بدهیم، خودشـــان کاشـــته و 
خودشـــان هم مراقبـــت خواهند کرد. 
بخشـــی از نهال هـــای تولید شـــده، به 
این شـــکل کاشته می شـــود. بخشی از 
مردم هم آمـــده و از ما نهال می گیرند. 
هر کس نهال بیشتری کاشت و بیشتر 
توانســـت حفـــظ کنـــد جایـــزه خواهد 
گرفـــت. چنانچه یک میلیـــارد درخت 
کاشـــته شـــود، هر چقدر هـــم مراقبت 
کنیم بـــاز هـــم 10 درصد از آن خشـــک 
می شـــود؛ بنابراین هیچ طرحی، هیچ 
وقت صددرصد موفقیت  آمیز نیســـت.

آمار شما با منتقدان طرح خیلی 
تفاوت دارد. آنها اعتقاد دارند 
طرح های درختکاری سازمان 
منابع طبیعی 20 تا 30 درصد 
موفقیت آمیز بوده است شما 

می گویید 80 درصد...
اصاً می گوییم آنها درســـت می گویند. 
20 تـــا 30 درصـــد می ماند. بـــه هر حال 
باید طبیعت را ســـبز کرد. از اشتباهات 
باید درس بگیریـــم و آن 20 تا 30 درصد 
را در ســـال بعـــد، دو ســـال بعـــد به 50 

درصد برسانیم.
 آب این طرح را از کجا تأمین 

می کنید؟
مســـأله ای کـــه شـــما مطـــرح می کنید 
در  مباحـــث  همـــه  اســـت.  درســـت 
کارگروه های مختلف مطرح می شـــود 
ازجملـــه محل تأمین منابـــع آبی مورد 

نیـــاز طرح.
جایی گفته بودید که می خواهید 
از فاضلاب تصفیه شده استفاده 

کنید، ما چقدر پساب داریم؟
همـــه آب مورد نیـــاز از این نقطه تأمین 
از پســـاب  از آن  نمی شـــود، بخشـــی 

می شـــود. تأمین 
سال ها است که یکی از منابع آبی 

اعلام شده برای احیای دریاچه 
ارومیه، پساب تصفیه شده است 

اما موفقیت آمیز نبوده است.
ببینیـــد وزارت نیـــرو بـــه ما پیشـــنهاد 
داد و گفـــت 146 هـــزار رودخانه جاری 
در کشـــور داریـــم کـــه برخـــی فصلی و 
برخـــی دائمی انـــد. مـــا می توانیـــم  از 
نه هـــا  خا د و ر یـــن  ا ی  فیت هـــا ظر
در طـــرح اســـتفاده کنیـــم. برخـــی از 
ایـــن رودخانه هـــا بـــه دریـــا می ریزند. 
می توانیـــم ایـــن رودخانه هـــا را طوری 
مدیریـــت کنیم که بشـــود بـــه بهترین 

شـــکل از آن اســـتفاده کـــرد.
شکل اجرایی آن به چه شیوه ای 

است؟
آن را بایـــد کارشناســـان در کمیتـــه 
علمی بررســـی کننـــد. الان پیرامون 
ایـــن موضـــوع دارد بحـــث می شـــود. 
ایـــن انتظـــار را هم نداشـــته باشـــید 
کـــه مـــن بخواهـــم تمـــام جزئیـــات 
بگوییـــم.  الان  و  نـــم  بدا را  ح  طـــر
بحـــث فرهنگ ســـازی مهـــم اســـت. 
همین پیشـــنهاد وزارت نیـــرو نتیجه 
فرهنگ ســـازی ما است.اگر ما شروع 
نمی کردیـــم ایـــن اتفـــاق نمی افتـــاد. 
یکی دیگر از پیشـــنهادها این اســـت 
که در اطراف زمین هـــای زیاد اطراف 
ســـدها درخت بکاریـــم.  البته این کار 
به ســـد ها هـــم کمک می کنـــد چون 
در  رســـوب  گذاری  جلـــوی ســـرعت 

ســـدها را می گیـــرد.
شما در این طرح روی کاشت 

درخت در اطراف جاده ها حساب 
ویژه ای کرده اید؟

بله ولی شامل همه جاده ها نمی شود.

چرا درختان کاشته شده در 
اطراف جاده مسیر حرم تا حرم 
)حرم امام)ره( تا حرم حضرت 

معصومه)ص(( خشک شد؟
ببینید درختکاری باید فازبندی شـــود؛ 
تولید نهال، کاشـــت و داشـــت درخت. 
در گذشـــته این جدیت وجود نداشت. 
کســـی که متولـــی ایـــن درختـــان بود 
کارش را در مرحلـــه »داشـــت« درســـت 
انجام نـــداده بود. ولی مثـــاً یک جای 
دیگـــر هـــم بـــود کـــه طـــرح در مرحله 
انجـــام  درســـت  »داشـــت  درخـــت« 
شـــد، مثـــل منطقه دشـــت عبـــاس در 
خوزســـتان کـــه موفـــق بودیم. مـــا در 
شـــمال چنـــد نقطـــه بحرانـــی قاچاق 
چـــوب مثل نـــکارود، عباس آبـــاد، یک 
نقطه مرزی گیان و اردبیل و... داریم. 
بـــرای اینکـــه بتوانیم جلـــوی تخریب و 
قاچـــاق را بگیریم بایـــد بتوانیم جلوی 

عوامـــل تخریـــب را بگیریم. 


